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Рассматриваются бытийные основания одиночества. Предлагается два аспекта рассмотрения 
данного феномена: социальный, который заключается в крушении идеалов и социальной 
неудовлетворенности; и экзистенциальный, который разграничивается на уединение и собственно 
одиночество, ценность которого ведет человека к Богу (Кьеркегор), одиночество как необходимость 
(Сартр); преодоление человеческого в человеке (Ницше) как жизнь вместе с Заратустрой и 
одиночестование  вдвоем. 

Ключевые слова: чувство одиночества, феномен одиночества, отчаяние, уединение, молчание, 
преодоление одиночества. 
 

 
 
 

Solitude as a phenomenon of existence 
V.E. Davidovich, N.L. Aloyan 

 
The existential basis of solitude are considered. Two aspects of  this phenomenon analysis is offered: social 

which consists in the ruin of ideals and social dissatisfaction; and existential which is divided into seclusion and 
solitude itself the value of which leads to the God (Kjerkegor), solitude as a necessity (Sartr), the overcoming of the 
human in a man (Nitsshe) as life with Zaratustra and solitude of the two. 

Key words: feeling of loneliness, phenomenon of solitude, despair, seclusion, silence, overcoming of solitude. 
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